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رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی 
به مناسبت روز جهانی قدس فرمودند: کل فلسطین 
به صحنه مقاومت تبدیل و همه طرحهای سازش با 

دشمن صهیونیست باطل شده است
دعلی خامنــه ای، رهبر انقلاب  به گزارش ایلنا، آیت الله ســیّ
اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز جهانی قدس با 
برشمردن نشانه های بسیار امیدبخش از پیشِ رو بودن آینده ای 
متفاوت به نفع مردم فلسطین از جمله گسترش میدانِ مقاومت 
به کل فلسطین و در مقابل، ضعیف شدن رژیم اشغالگر و حامی 
اصلی آن یعنی آمریکا، حوادث سالهای اخیر فلسطین را به معنای 
ابطال همه طرح های سازش با رژیم صهیونیستی دانستند و 
ضمن یادآوری برکات بی بدیل پدیده مقاومت در منطقه غرب 
آسیا، تأکید کردند: تنها با نیروی مقاومت می توان مسائل دنیای 

اسلام و در رأس آن مسئله فلسطین را حل کرد.
آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنانشان با درود به امام بزرگوار 
که بنیانگذار بنیان مبارک روز قدس بودند، و با درود و ســلام 
فراوان به ملت عظیم الشأن ایران که امروز با حضور پر انگیزه 
خود در میدان در همه جای کشور حماسه ای با عظمت آفریدند، 
افزودند: حضور عظیم و مبارک شــما در میــدان دفاع واقعیِ 
سیاسی و مردمی از قدس موجب نیرو گرفتن و افزایش استقامت 
کسانی است که با جسم و جان خود از قدس و مسجدالاقصی 
دفاع می کنند و به امید خدا مبارزه بزرگ فلسطین به نتایج نهایی 

و مبارک خود نزدیک خواهد شد.
رهبــر انقلاب در ادامه با بیان اینکه امروز قصد دارند به زبان 
عربی خطاب به دنیای اســلام بخصوص دنیای عرب سخن 
بگویند، با تأکید بر این واقعیت که تا رژیم غاصب و جنایتکار 
صهیونیست بر قدس مسلط است، همه روزهای سال را باید روز 
قدس دانست، گفتند: قدس شریف، قلب فلسطین است و سراسر 

کشور غصب شده، از بحر تا نهر، ادامه قدس است.

ایشان با تحسین ایستادگی و شهامت کم نظیر ملت فلسطین، 
عملیات فداکارانه جوانان فلسطینی را موجب ایجاد سپر دفاعی 
برای فلسطین و بشارت دهنده آینده ای متفاوت دانستند و در 
بیان نشانه های رقم خوردن معادله ای جدید در امروز و فردای 
فلسطین خاطرنشان کردند: امروز »اراده شکست ناپذیر« در 
فلسطین و همه منطقه ی غرب آسیا جایگزین »ارتش شکست 
ناپذیر« صهیونیست شده و ارتش جنایتکار ناچار شده آرایش 

تهاجمی خود را به تدافعی تبدیل کند.
شکست های پیاپیِ مهمترین حامی رژیم صهیونیستی یعنی 
آمریکا در جنگ افغانستان، در سیاست فشار حداکثری بر ایران 

اسلامی، در برابر قدرتهای آسیا، در کنترل اقتصادی جهان و 
در مدیریت داخلی خود، و همچنین پدیده شــکاف عمیق در 
حاکمیــت آمریکایی، مواردی دیگری بــود که رهبر انقلاب 

به عنوان نشانه های آینده ای متفاوت به آنها اشاره کردند.
ایشان با اشاره به دست و پا زدن رژیم صهیونیستی در انبوه 
مشکلات سیاسی و نظامی، افزودند: جلاد و مجرم قبلی که 
در رأس رژیم بود، در پی حماســه ی سیف القدس به زباله دان 
پیوست و جانشینان امروز او هم هر ساعت در انتظار تیغ برنده 

حماسه ای دیگرند.
آیت الله خامنه ای در ادامه با اشــاره بــه نمونه های عینی از 

گسترش مقاومت در سراسر فلسطین مانند تحرک اردوگاه جنین 
که صهیونیســت ها را دیوانه کرده است، درخواستِ ۷۰ درصد 
از فلسطینی ها برای حمله نظامی به رژیم غاصب، حرکتهای 
جهــادی مردم فلســطین در بخش های شــمالی و جنوبی 
سرزمین های ۱۹۴۸، راهپیمایی های سنگین در اردن و قدس 
شرقی، دفاع جانانه جوانان فلسطین از مسجدالاقصی و رزمایش 
نظامی در غزه، تأکید کردند: کل فلسطین به صحنه مقاومت 
تبدیل شده و مردم فلسطین بر ادامه جهاد وحدت نظر یافته اند. 
این پدیده های مهم به معنی آمادگی کامل فلسطینی ها برای 
مقابله با رژیم غاصب اســت و دست سازمانهای مجاهد را باز 

می گذارد تا هر زمان لازم دانستند وارد عمل شوند.
ایشــان پیام مهم این حوادث و آنچه را در سالهای اخیر در 
فلسطین رخ داده است، ابطال همه طرحهای سازش با دشمن 
صهیونیست خواندند و گفتند: هیچ طرحی درباره فلسطین در 
غیاب یا بر خلاف نظر صاحبان آن یعنی فلسطینی ها اجراشدنی 
نیست و این یعنی همه توافقات پیش از این مانند اسُلو، یا طرح 
عربی دو دولتی، یا معامله قرن، یا عادی سازی های حقیرانه اخیر 

باطل شده اند.
رهبر انقلاب با اشاره به استمرار انواع جنایات رژیم صهیونیستی 
با وجود از نفس افتادن آن، افزودند: دروغگویان مدعی حقوق 
بشــر در اروپا و آمریکا که در قضیه اوکراین آن غوغا را به راه 
انداختند، در برابر این همه جنایت در فلسطین مهر سکوت بر لب 
زده اند و از مظلوم دفاع نمی کنند بلکه به گرگ خونخوار کمک 
هم می کنند. ایشان درس بزرگ از این رفتار مزوّرانه قدرتهای 
نژادپرست غربی را پرهیز از هر گونه تکیه کردن به آنها دانستند 
و تأکید کردند: تنها با نیروی مقاومت که برگرفته از تعلیم قرآن 
کریم و احکام اسلام عزیز است، می توان مسائل دنیای اسلام و 

در رأس آن مسئله فلسطین را حل کرد.
آیت الله خامنه ای شکل گیری مقاومت در منطقه غرب آسیا را 

پر برکت ترین پدیده این منطقه برشمردند و خاطرنشان کردند: 
کیان مقاومت بود که بخشهای اشغال شده لبنان را از لوث وجود 
صهیونیست ها پاک کرد، عراق را از حلقوم آمریکا بیرون کشید 
و از شرّ داعش نجات داد، به مدافعان سوری در برابر نقشه های 
آمریکا مدد رســاند، با تروریسم بین المللی مبارزه می کند، به 
مردم مقاوم یمن در جنگی که به آنها تحمیل شده است یاری 
می رساند، با پنجه افکندن به موجودیت غاصبان صهیونیست 
به توفیق الهی آنها را به زانو در می آورد و با تلاش مجاهدانه، 
مسئله قدس و فلسطین را در افکار عمومی جهان روز به روز 

برجسته تر می کند.
ایشان با یادآوری آیاتی از قرآن کریم که بشارت دهنده یاری 
پروردگار به مؤمنان و صابران است خطاب به مردم فلسطین و 
جوانان فداکار آن تأکید کردند: جمهوری اسلامی ایران همچنان 
که بارها گفته و در عمل نیز بر آن پای فشرده است، حامی و 
طرفدار جبهه مقاومت و مقاومت فلسطین است و حرکت خیانت 
آمیز عادی سازی روابط با رژیم غاصب و سیاست تطبیع پذیری 
را محکوم می کند.رهبر انقلاب با اشاره به اینکه برخی دولتهای 
عربی به آمریکا گفته اند در حل مســئله فلسطین شتاب کند، 
افزودند: اگر منظور آنان این است که آمریکا پیش از بیرون رفتن 
از منطقه، هر مانع را از سر راه تثبیت رژیم غاصب بردارد، اولًا 
خیانت کرده و برای دنیای عرب ننگ آفریده اند، ثانیاً ساده لوحی 

به خرج داده اند زیرا کور نمی تواند عصاکش کور دگر شود.
ایشان در پایان سخنانشان با درود به روح شهیدان فلسطینی و 
ادای احترام به خانواده های آنان، به اسیران و زندانیان فلسطینی 
که با اراده ی استوار مقاومت می کنند تحیت گفتند و افزودند: 
دســت گروههای فلســطینی مقاوم را که بخش مهم این 
مسئولیت بزرگ را بر دوش گرفته اند می فشارم، و دنیای اسلام 
به ویژه جوانان را به حضــور در این میدان عزت و کرامت فرا 

می خوانم.

رهبر انقلاب در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز جهانی قدس:

کل فلسطین به صحنه مقاومت تبدیل شده است
رئیسی در راهپیمایی روز قدس:

ابتکار عمل در میدان مقاومت در دست جوانان 
فلسطینی و محور مقاومت است

رئیس جمهور آزادی قدس را بر اساس وعده خدا و پیامبر اسلام )ص( حتمی 
دانست و تاکید کرد: این حرکت عظیم که امروز در قالب راهپیمایی شاهد آن 
هستیم نماد همبستگی امت اسلامی است که به نابودی رژیم صهیونیستی 

منتهی خواهد شد.
به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی صبح جمعه با حضور در جمع عظیم راهپیمایان روز جهانی 
قدس در پاســخ به این ســوال خبرنگاران که پیام حضور پر رنگ جوانان و نوجوانان در این 
راهپیمایی چیست؟ گفت: پیام این حضور این است که امروز این جوانان و نوجوانان فلسطینی 
و محور مقاومت هستند که ابتکار عمل را در میدان عمل به دست گرفته و در حال رقم زدن 

سرنوشت مقاومت طولانی ملت فلسطین هستند.
وی با بیان اینکه آینده سرزمین فلسطین را همین مجاهدین جوان و نوجوان به دست خواهند 
گرفت ، اظهار داشت: ما بر اساس وعده خداوند پیامبر گرامی اسلام )ص( آزادی قدس را حتمی 
می دانیم و این حرکت عظیم که امروز در قالب راهپیمایی شاهد آن هستیم نماد همبستگی امت 

اسلامی است که به نابودی رژیم صهیونیستی منتهی خواهد شد.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس؛
 پروژه آبی داپ ترکیه در رود ارس 
به صورت محرمانه در حال اجراست

یک نماینده مجلس یازدهــم در واکنش به پروژه داپ ترکیه، مطرح کرد: 
»ترکیه دارد چراغ خاموش و محرمانه پیش می رود؛ در حالیکه پروژه داپ 
تاثیر اساسی روی کشور ما دارد و به ویژه در شمال غرب ایران خطر جدی 
ایجاد می کند. اجرای این طرح بر سرشاخه های ارس است و ایران را به طور 

مستقیم تحت تاثیر قرار می دهد.«
به گزارش انتخاب، رحمت الله نوروزی درباره تبعات اجرای پروژه »داپ« بر ایران، بیان کرد: 
»ما در کمیســیون کشاورزی مجلس این بحث را داشتیم و در دیدار با وزیر محترم نیرو هم 
مطرح کردیم. وزارت خارجه باید دیپلماسی فعالی داشته باشد چرا که ترکیه دارد چراغ خاموش و 
محرمانه پیش می رود؛ در حالیکه پروژه داپ تاثیر اساسی روی کشور ما دارد و به ویژه در شمال 

غرب ایران خطر جدی ایجاد می کند.«
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس اضافه کرد: »ما از سال ۲۰۱۴ مشکلات آبی در منطقه 
خاورمیانه داریم، ولی از ســوی دیگر ترکیه از الان دارد به این مشکل را سرعت می بخشد؛ 
بنابراین هم وزارت نیرو و هم وزارت خارجه باید یک سری اقدامات اساسی دنبال کنند. احداث 
این سد می تواند حتی آب شرب شمال شرق کشور را دچار مشکلات اساسی کند و همچنین 
مشکل ریزگرد ها را هم به وجود بیاورد. اجرای این طرح بر سرشاخه های ارس است و ایران را 

به طور مستقیم تحت تاثیر قرار می دهد.«
نوروزی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا معاهده ای با ترکیه برای رعایت حق آبه داریم، 
گفت: »متاســفانه هیچ معاهده ای میان ایران و ترکیه درمورد حق آبه های پایین دست وجود 
ندارد. دیپلماسی آب باید فعال باشد و حق آبه های کشور باید رعایت شود. بحثی که ما داریم 
این است که هدف ما اگر توسعه کشاورزی و آب است، ترکیه هم این هدف را دنبال می کند. 
در چنین شرایطی باید نگران باشیم که دچار مشکل نشویم به خصوص در مورد اراضی پایین 
سد خداآفرین.«وی همچنین در مورد اینکه آیا ادعای نایب رییس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی مبنی بر صادرات روزی ۷۰۰ کانتینر هنودوانه از ایران به ترکیه صحت دارد، گفت: »از 
این موضوع اطلاعی ندارم، ولی اگر درست باشد، باید حتما جلویش گرفته شود. هندوانه از جمله 
محصولاتی ست که برای اینکه به ثمر بنشیند، در هر هکتار ۲۰ میلیون لیتر آب مصرف می کند 
و برای هر کیلو هندوانه هم ۳۰۰ لیتر آب صرف می شود؛ بنابراین این مهم باید مدیریت شود. 
ما با چالش کمبود آب مواجه هستیم و باید الگوی کشت رعایت شود. بدین منظور وزارت جهاد 

باید سیاستگذاری و نظارت دقیق داشته باشد.«

سخنگوی ستاد امر به معروف؛
واردات مشروبات الکی مستقیما به مقصد های مشهد، 

قم و شیراز صورت می گیرد
سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر گفت: ا ۶۰ درصد کارخانه های 
الکل ســازی ۱۰۰ درصد نیاز جامعه تأمین می شود چرا باید کارخانه های 
جدیدی احداث شود و به نظر می رسد برخی از این تولیدات استفاده خوراکی 
پیدا می کند؛ واردات مشروبات الکی به مقصد های مشهد، قم و شیراز مستقیما 

صورت می گیرد که نشان از برنامه ریزی فرهنگی برای این شهر ها دارد.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از رسا، حجت الاسلام سیدعلی خان محمدی سخنگوی ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر در جریان بازدید از ساختمان مرکزی خبرگزاری رسا، گفت: در حال 
حاضر در جنگ تمام عیار رسانه ای دشمن قرار داریم که با بیش از ۲۶۰ شبکه ماهواره ای فارسی 

زبان فعالیت هایی علیه جمهوری اسلامی صورت می گیرد.
وی ادامه داد: فضای مطالبه گری در کشور ایجاد شده است و اگر پرچم مطالبه گری توسط 
دلسوزان انقلاب برداشته نشود توسط عناصر ناهمسو دنبال می شود؛ اساسی ترین رویکرد های 
خبرگزاری رسا و سایر رسانه های انقلابی می تواند حول مطالبه گری باشد.سخنگوی ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر گفت: شــبکه های معاند آموزش هایی حرفه ای در مقابله با امر به 
معروف و نهی از منکر تهیه و توزیع کرده است؛ مردمی که فیلمی را در فضای مجازی برای 
شبکه های معاند می فرستد باید بداند این جرم است و رسانه ها می توانند به آن ها یادآوری کنند.

وی تصریح کرد: برخی از خطبا نقد هایی به ستاد وارد داشته اند که ستاد امر به معروف نیز از 
این نقد ها استقبال می کنند، اما فردی که برنامه های ستاد را ندیده است و از اقداماتی که قابلیت 
رسانه ای ندارد نیز خبر ندارد نمی تواند نقد دقیقی داشته باشد؛ جلسه ای با اتاق اصناف داشته ایم در 
خصوص تولید و توزیع البسه نامتعارف که اصناف در این خصوص می گوید توزیع کننده است.

حجت الاسلام خان محمدی با بیان اینکه در خصوص مقوله حجاب یا باید به طور کلی آن 
را رها کرد و یا اینکه به طور جدی برای آن برنامه ریزی کرد، گفت: من صحبت های زیادی 
داشته ام، اما هر زمان که در خصوص مقوله حجاب سخنی داشته ام توپخانه شبکه های بیگانه 
آن را بازتاب داده و عملیات کرده است، اما مسأله ای مانند گشت ارشاد مدیران را انجام داده ایم 

که بازتابی توسط بیگانگان نداشته است.
وی با اشاره به مقوله گشت ارشاد مدیران گفت: ۴۰ پرونده ذیل گشت ارشاد مدیران به دست 
ستاد داشته ایم که به پیگیری قضایی و دستگیری متخلفین انجامیده است و گزارشات مردمی 
را در این خصوص پیگیری می کنیم؛ شعب ویژه امر به معروف را پیشنهاد کرده ایم که در محافل 
قضایی ایجاد شود تا پرونده های امر به معروفی به طور تخصصی پیگیری شود و این در راستای 

حمایت از آمرین به معروف است.
سخنگوی ستاد امر به معروف اظهار داشت: تشکل های مردمی که حول امر به معروف و نهی 
از منکر فعالیت دارند و از ستاد مجوز بگیرند اگر به مشکلی برخورد کردند ستاد می تواند حمایت 
قضایی داشته باشد؛ دوره های آموزشی ستاد برگزار شده که بیش از ۲۰ هزار نفر در آن شرکت 
کرده اند که تعداد زیادی افراد تحصیل کرده حضور داشتند.وی ابراز داشت: برخی از آسیب های 
اجتماعی مانند تجمل گرایی و اشرافیت را صدا و سیما و رسانه های تصویری گسترش می دهند 
برای مثال فیلم های شبکه نمایش خانگی توسط ساترا و ارشاد مجوز می گیرد؛ به بلاگر هایی 
که دوربین مخفی ضبط می کردند تذکر دادیم و همچنین کسانی که صفحات بزرگ داشته اند 
در صورت ناهنجاری تذکر داده ایم؛ یکی از برند های معروف یک تبلیغ نامتعارفی داشت که 
از ستاد تذکر گرفت.حجت الاسلام خان محمدی گفت: با ۶۰ درصد کارخانه های الکل سازی 
۱۰۰ درصد نیاز جامعه تأمین می شود چرا باید کارخانه های جدیدی احداث شود و به نظر می رسد 
برخی از این تولیدات استفاده خوراکی پیدا می کند؛ واردات مشروبات الکی به مقصد های مشهد، 

قم و شیراز مستقیما صورت می گیرد که نشان از برنامه ریزی فرهنگی برای این شهر ها دارد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: کارگروه های ستاد امر به معروف فقط در حجاب خلاصه نشده 
بلکه مقوله محیط زیست نیز از کارگروه های جدی ستاد است؛ نمی شود که در وسط یک پارک 
در تهران مأموری به حجاب خانمی تذکر دهد، اما کارمند قوه قضاییه در محل کارش حجاب 
درستی نداشته باشد؛ طرح تذکر به پوشش و حجاب را در خود ادارات تشکیل داده ایم و سعی 

کرده ام نقش خود حاکمیت را در آسیب ها پر رنگ کنیم.

وزیر برق عراق:
با ایران بر سر پرداخت بدهی های گازی توافق کردیم

وزیر برق عراق گفت: توافقی بین عراق و ایران بر سر واردات گاز بر اساس 
حجم مورد نیاز و پرداخت طلب تهران حاصل شد.

به گزارش بازار، »عادل کریم« تایید کرد: در سفرش به تهران توافقی بر سر صادرات مجدد 
گاز مورد نیاز این کشور به همراه پرداخت طلب ایران صورت گرفته است.وی افزود: طی سفر ما 
به تهران با طرف ایرانی بر سر واردات گاز از این کشور در فصل تابستان توافق شد و آن ها قول 

دادند تا حجم مورد نیاز گاز برای تزریق به نیروگاه های تولید برق عراق را صادر کنند.
وزیر برق عراق اضافه کرد: بغداد مبالغی را به دلیل واردات گاز به تهران بدهکار است و بر سر 
پرداخت این بدهی ها توافق شد و پیش بینی می کنیم که در فصل تابستان و زمستان آینده 
حجم مورد نیاز گاز را داشته باشیم.کریم تأکید کرد: کمبود گاز در سطح جهان وجود دارد و گاز 
به کالای بسیار پرتقاضا تبدیل شده است و دستیابی عراق به نیازهای خود به این انرژی یک 
دستاورد است. ما انتظار داریم که تامین برق برای شهروندان در تابستان خوب باشد. از شهروندان 

می خواهیم که مصرف بهینه ای برای اطمینان از توزیع خوب برق برای همه داشته باشند.

اخبار کوتاه 

سخنگوی دولت دوازدهم تفهیم اتهام تعدادی از مقامات دولت 
قبل را تکذیب کرد.

به گزارش ایلنا،  علی ربیعی، سخنگوی دولت دوازدهم با تکذیب خبر تفهیم 
اســحاق جهانگیری معاون اول و تعدادی از وزرای دولت گذشته، نوشت:تصور 
می شد با انتخابات ۱۴۰۰،  در راستای ایجاد فضایی آرام برای فعالیت دولت مستقر، 
آرامش در فضای کشور از سوی جریان سیاسی و گروههایی که به نام اصولگرایی 
فعالیت می کنند دنبال شود. ولی گویی عده ای هنوز بنا بر یک عادت نهادینه شده یا 
برای پرت کردن افکار عمومی با شگرد فرافکنی، روند مذموم تخریب بی اساس را 
ادامه می دهند. گویی حیات سیاسی اینان، وابسته به  فضای تخریب زا و تخریب زی 
اســت.اخیرا، در روزهای ماه مبارک رمضان، خبری دروغ از یک تفهیم اتهام  به 
رئیس جمهور و معاون اول گرفته تا چند وزیــر در مورد »ارز ۴۲۰۰ تومانی«، از 
تریبون قوه مقننه!! منتشر شــد که پس از انتشار، دستمایه بحث در تعدادی از 
رسانه های فارسی زبان خارج از کشور نیز قرار گرفت.در اینجا قصد پرداختن به علل 

و  آثار سیاسی این نوع اظهارنظرها را ندارم. اما در این میان، دو نکته حائز اهمیت 
است:نخست؛ اظهارنظر از قول قوه قضائیه توسط یک قوه دیگر، یک بدعت است.
دوم اینکه خبر اعلام شــده، موضوعی است که از اساس نادرست و غیرواقعی 
می باشد .ساعتی پیش با آقای »جهانگیری« صحبت کردم. ایشان با تعجب، کاملا 
اظهار بی اطلاعی از هرنوع پرونده  قضایی در این خصوص نمود تا چه برسد به 
تفهیم اتهام.با چند نفر دیگر از افراد مطرح شده در خبر هم، صحبت کردم. موضوع 
تفهیم اتهام در »دادگاه تخلفات اداری کارکنان دولت« را کاملا تکذیب نمودند .
هرچند حق پیگیری قضایی از سوی نامبرده شدگان باقی است اما چه خوب است 
قوه محترم قضائیه نیز اقدام به روشنگری نماید.فارغ از بحث فوق،  در خصوص ارز 
۴۲۰۰ تومانی نیز که به عنوان یک اتهام، پیرامون آن داستان سرایی هایی صورت 
گرفته، مناسب است این مدعیان پاسخ دهند که چرا ،نمی توانند تصمیم گیری نموده 
و توپ را به زمین دولت جدید پرتاب کرده اند که از قضا آثار همین اظهارنظرها و 

اقدامات غیرکارشناسی را این روزهامی توان بر سفره مردم دید.

در حالیکه طی ماه های اخیر قیمت برنج با نوسانات بالایی در بازار 
عرضه می شود و کارشناسان دلایل مختلفی برای آن عنوان می 
کنند، وزارت جهاد کشاورزی برای کنترل قیمتها سیاست کشت 

قراردادی را اتخاذ کرده است.
برنج یکی از پرمصرف ترین غلات در جهان است که با توجه به شرایط خاص 
اقلیمی مورد نیاز برای تولید آن تنها برخی از مناطق دنیا قابلیت کشت آن را دارند. 
ایران نیز یکی از کشورهایی است که قابلیت کشت دارد و به طور خاص در مناطق 
شمالی کشور این محصول کشت می شود. اگرچه طی سالهای اخیر برخی مناطق 
دیگر از جمله زنجان و خوزستان نیز اقدام به کشت برنج کرده اند که خود مسائل 
و چالش های بسیاری را به همراه دارد. به طوری که مهدی عباسی رئیس انجمن 
زیتون کشور در خصوص تبعات کشت برنج در استان زنجان و بخش هایی از 
استان گیلان پیش از این به خبرنگار بازار گفته بود: یکی از اصلی ترین چاش های 
ما در این منطقه مسائلی است که کشت این محصول برای باغات زیتون ایجاد 
کرده اســت. در واقع کشت برنج در این مناطق که به اصلاح زیتون خیز است 
موجب شیوع یکسری بیماری های قارچی که مختص باغات و زیتون است شده 

است و عملکرد باغات زیتون را کاهش می دهد.
تولید بیش از یک میلیون و ۳۳۰ هزار تن برنج در ایران در سال ۲۰۲۰

بر اســاس این گزارش، در حالی که ایران خود تولید کننده برنج است اما برای 
تامین نیاز بازار، بخش زیادی از برنج مورد نیاز خود را از کشورهایی همچون هند 
و پاکستان وارد می کند. به طوری که بر اساس جدیدترین گزارش منتشر شده از 
سوی سازمان فائو در سال زراعی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ بیش از یک میلیون و ۳۳۰ هزار 
تن برنج آسیاب شده در ایران تولید شده است. همچنین در گزارش فائو آمده است: 
در سال زراعی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ ایران وارد کننده بیش از یک میلیون و ۱۱۲ هزار تن 

برنج آسیاب شده بوده است.
با وجود اینکه نیمی از نیاز برنج کشور از طریق واردات تامین می شود به دلیل 
تغییر فرهنگ مصرف کنندگان طی یک تا دو سال اخیر شاهد استقبال مردم از 
برنج ایرانی هستیم. با این وجود طی ماه های اخیر افزایش بی سابقه قیمت برنج 
ایران یکی از پر چالش ترین مسائل مطرح در بازار بود که دلایل مختلفی برای 
آن از سوی مسئولان مطرح شده و می شود. به طوری که پرویز اوسطی عضو 
کمیسیون کشاورزی مجلس به خبرنگار بازار گفت: بالا رفتن قیمت برنج ایرانی 
چند دلیل خاص داشت؛ اول اینکه به دلیل خشکسالی با ۲۰ درصد کاهش تولید 
مواجه بودیم. از سوی دیگر اینکه ذائقه مردم هر سال بیشتر به سمت مصرف برنج 
ایرانی متمایل می شود بخصوص اینکه برنج ایرانی کیفیت بالایی دارد و لذا اگر 
توان خرید باشد مردم طالب آن هستند بنابراین تقاضا برای برنج ایرانی افزایش 

یافته و به تبع قیمت ها بالا کشیده است.
در این بین مسئولان سازمان حمایت از مصرف کنندگان نیز بارها اعلام کرده 
اند: درست است که برنج مشمول قیمت گذاری تثبیتی است اما متولی تولید، تامین 

و مدیریت این کالا وزارت جهاد کشاورزی است و با توجه به اعلام قیمت، برخورد 
با متخلفان در این حوزه با این وزارتخانه است.

با این وجود اگرچه قیمت برنج کماکان در بازار نوســانات بالایی دارد و نظارت 
چندانی بر قیمت ها صورت نمی گیرد اما به گفته »شایگان ادیبی« مجری طرح 
برنج وزارت جهاد کشاورزی رویکرد وزارت جهاد کشاورزی برای کنترل قیمتها، 
کشت قراردادی برنج است تا دست واسطه ها کوتاه و از کشاورزان حمایت شود. 
حال باید دید طرح کشت قراردادی برنج که در استان مازندران نیز شروع شده است 
چقدر می تواند در کنترل قیمت ها و حمایت از کشاورزان در زمان برداشت برنج و 

همچنین حمایت از مصرف کنندگان موثر واقع شود.
افزایش هزینه های تولید و حضور واسطه ها؛ از اصلی ترین 

دلایل افزایش قیمت برنج است
مهدی رضایی کارشناسان بخش کشاورزی نیز به بازار گفت: یکی از موضوعات 
مهم در بحث افزایش قیمت برنج به بالا رفتن هزینه های تولید برمیگردد؛ به 
طوری که در بحث هزینه کارگری، قیمت نهاده های تولید و دیگر هزینه های 

مربوطه شاهد افزایش قیمتها تا ۲۰۰ درصد هستیم.
رضایی افزود: در واقع نسبت به سال قبل افزایش قیمت برنج ایرانی حدود ۵۰ 
درصد بوده است و قیمت برنج خارجی نیز افزایشی حدود ۳۰ درصد داشته است. با 
این وجود باز هم شاهد هستیم که مصرف کنندگان راغب به مصرف برنج ایرانی 
هستند و این خود نشان از کیفیت بالای محصول ایرانی دارد. لذا انتظار می رود 
دولت با سیاست هایی که به کار می گیرد و با قطع کرد دست واسطه ها شرایط 
دسترسی مصرف کنندگان به برنج ایرانی با کیفیت با قیمت مناسب را فراهم سازد.
وی ادامه داد: مساله اینجا است که در مقطعی به دلیل یکسری موانع موجود 
واردات برنج محدود شد و با کم شدن برنج خارجی در بازار برخی افراد سودجو نیز 
برنج ایرانی را با قیمت های چند برابری به بازار تزریق کردند. این در حالی است که 
دست کشاورز از چنین سودهایی کوتاه مانده است و دلالان در این بین بیشترین 

منفعت را دریافت کرده اند.
برنج هفدهمین محصول تولیدی ایران از نظر حجم در سال ۲۰۲۰

گفتنی است در حالی که محصول برنج به عنوان هفدهمین محصول تولیدی 
ایران از نظر حجم تولید محسوب می شود که بر اساس گزارشات منتشر شده در 
سال زراعی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ کشور چین بیش از ۱۴۸ میلیون تن برنج آسیاب شده 
تولید کرد که این حجم بالاتر از هر کشور دیگری بوده است. این در شرایطی است 
که هند نیز با تولید ۱۲۲ میلیون تن برنج آسیاب شده در آن سال زراعی در جایگاه 
دوم قرار گرفت. این گزارش همچنین نشان می دهد: در بحث تولید کنندگان برتر 
پس از چین و هند کشورهای »اندونزی با ۳۵ میلیون تن، بنگلادش با ۳۴ میلیون 
تن، ویتنام با ۲۷ میلیون تن، تایلند با حدود ۱۹ میلیون تن، برمه با ۱۲ و نیم میلیون 
تن، فیلیپین با ۱۲ میلیون تن، پاکستان با حدود ۸ و نیم میلیون تن و برزیل با 

۸ میلیون تن« در جایگاه سوم تا دهم دنیا جای دارند.

رییس سازمان اطلاعات سپاه گفت: ما برای تهاجم اطلاعاتی 
علیه بدخواهان انقلاب اســلامی و شبکه صهیونیستی، قدرت 
سازی کرده ایم و آنها باید بدانند هیچ اقدامی علیه امنیت جمهوری 

اسلامی و ملت عظیم ایران بی پاسخ نخواهد ماند.
به گزارش از تسنیم، حسین طائب رییس سازمان اطلاعات سپاه به مناسبت 
روز قدس، ضمن تجلیل از جانفشانی ها و ایثارگری های ملت مظلوم و مقتدر 
فلسطین گفت: امروز آرمان آزادی قدس شریف از چنگال دژخیم صهیون به 
برکت خون مطهر شهدای مقاومت و دلبستگان مقابله جهانی با استکبار بیش از 

گذشته و ان شاالله به زودی دست یافتنی است.
وی افزود: رژیم سست بنیاد صهیونیســتی به لبه پرتگاه زوال خود نزدیک 
شده و دیگر توان دفاع و تامین امنیت خود را ندارد. صداهای مخالف از درون 
ســرزمین های اشغالی بلند شــده و ما مطلعیم که مسئولان سیاسی امنیتی 
صهیونیســت نه فقط از ترس شمشیرهای برکشیده مقاومت که الان از بیم 

فروپاشی داخلی، خواب راحت ندارند. البته این تازه اول کار است.
رییس سازمان اطلاعات سپاه تأکید کرد: حامی همیشگی رژیم اشغالگر قدس 
یعنی آمریکا هم حال و روز خوبی ندارد. قدرت استکباری و عالم گیر آمریکا دیگر 
رو به اتمام است. دولتمردان آمریکایی در برابر مشکلات عدیده داخلی و خارجی، 
سردرگم اند. نمی توانند از وضعیت خفت باری که در منطقه غرب آسیا پیدا کرده 
اند، رهایی یابند و ان شاءالله در منجلابی که خودشان ساخته اند، غرق خواهند 
شد. البته کشورهای بیگانه ای که به خیال خودشان می خواهند جای پای آمریکا 

را در منطقه پر کنند، باید عبرت بگیرند.
وی با تأکید بر مراقبت اطلاعاتی نسبت به فعالیت دشمنان افزود: ما چشم مان 
را از دشمن بر نمی داریم و آنها را تعقیب می کنیم. ما برای تهاجم اطلاعاتی علیه 
بدخواهان انقلاب اسلامی و شبکه صهیونیستی، قدرت سازی کرده ایم. بدانند 
هیچ اقدامی علیه امنیت جمهوری اسلامی و ملت عظیم ایران بی پاسخ نخواهد 

ماند و ضربه متقابل را در سرزمین های خودشان دریافت می کنند.

نماینده ادوار مجلس گفت: دلیل انتقادات و اعتراضات این است 
که افرادی انتخاب شدند که اول، علم آن وزارتخانه را ندارند، ثانیا، 
تبحر ندارند و ثالثا از در داخل وزارتخانه از محبوبیت برخوردار 
نیستند و در نهایت اکثریت این وزرا باید در حد مدیر کل معرفی 

می شدند.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایلنا، محمدرضا خباز نماینده ادوار پیشین 
مجلس، در پاســخ به این سوال که اصولگرایانی که در ابتدای تشکیل دولت 
رییسی از او حمایت کردند امروز از او انتقاد می کنند. علت انتقادات چیست و ریشه 
آن به کجا برمی گردد، گفت:  در ایام رای اعتماد نمایندگان به کابینه آقای رییسی، 
پیش بینی آغاز انتقادات را کرده بودم. کابینه معرفی شده توسط آقای رییسی 
ضعیف ترین کابینه بعد از انقلاب بود و احساس کردم، تعریف های بی وقفه از 
منتخبان آقای رییس جمهور واقعیت نداشته و به زودی ورق برعکس خواهد 
شد. پیش بینی کرده بودم نمایندگان طرفدار بی دلیل آقای رییس جمهور به دلیل 
ضف فوق العاده کاندیداها، جزو منتقدان دولت قرار خواهند گرفت و این پیش بینی 

درست از کار درآمد و در مدت سه ماه اعتراضات و انتقادات آغاز شد.
وی افزود: دلیل انتقادات و اعتراضات این است که افرادی انتخاب شدند که 
اول، علــم آن وزارتخانه را ندارند، ثانیا، تبحر ندارند و ثالثا از در داخل وزارتخانه 
از محبوبیت برخوردار نیستند و در نهایت اکثریت این وزرا باید در حد مدیر کل 
معرفی می شدند. وقتی شما کاری را به دست افراد توانمند نسپارید و از عهده کار 
برنیایند، مشکلات بیشتر شده و مردم بر نمایندگان فشار می آورند و در نهایت 
نمایندگان به دولت می گویند چرا به وعده هایی که دادید عمل نکردید و در نهایت 

این موضوعات باعث بروز اختلافات می شود.
وی تصریح کرد:  تیم اقتصادی دولت انسجام ندارد و همان زمان هم به رییس 
جمهور توصیه کردم که باید تیم شما از نطر اقتصادی منسجم باشد. بعضی فکر 
می کنند وقتی از انسجام حرف می زنیم، از بعد سیاسی می گوییم. نه! چون تیم از 

لحاظ توانمندی،  نیروهای بسیار بسیار ضعیفی را انتخاب کرده است.
خباز افزود: کابینه چند ایــراد دارد. اول آنکه کابینه به صورت روزمره تلاش 
می کند موضوعی را بگوید و قول بی اساسی به مردم بدهد تا این موارد موجب 
دلگرمی آن ها شود. دوم آنکه تعداد زیادی از اعضای کابینه منافع گروهی و حزبی 
را به منافع ملی ترجیح می دهند و بیشتر برای حفظ گروه و مجموعه خودشان 
تلاش می کنند. متاسفانه وزرای ضعیف، معاونان و زیرمجموعه ضعیف تر از خود 
را انتخاب کردند و کاملا مدیریت اجرایی کشــور را از نیروهای توانمند خالی 

کردند. 
نکته سوم نداشتن تحلیل درست از مشکلات کشور و برنامه است. آقای رییس 
جمهور گفت من درباره اداره کشور ۷ هزار صفحه برنامه نوشتم. ما در این مدت 
حتی هفت صفحه هم ندیدیم. با قول، حرف و ســخن که نمی شود کشور را 

اداره کرد.

وی در ادامــه تاکید کرد: آقای رضایی هم گفت مــن از بعد اقتصادی برای 
اداره کشــور ۱۰ هزار صفحه دارم. آن زمان گفتم ۱۰ هزار صفحه پیشکش! 
۱۰ صفحه ارائه کنید اما هیچ وقت برنامه ای ارائه نشد. آیا کشور به این بزرگی 
برنامه نمی خواهد؟ می خواهیم آن را به شکل هیئتی اداره کنیم؟  به همین دلیل 
می گوییم هیئت دولت اما در اصل هیئت وزیران درست است. وقتی یک هیئتی 
کشور را اداره می کنند، نتیجه آن می شود که امروز می بینیم و طرفداران شان با 

سرشکستگی رو به رو می شوند.
خباز افزود: نکته چهارم آن است که آقایان غرور کاذب دارند. از آنکه توانستند 
رقیب را در انتخابات کنار زده و رای آورند، فکر کردند که آفتاب همیشه به همین 
شکل لب بام آن ها خواهد تابید. در صورتی که وقتی توانستید کشور را تحت هر 
شرایطی یکدست کنید باید حسن استفاده داشته باشید نه آنکه از آن سوءاستفاده 
کنید. نکته پنجم این است که کارهای بزرگ را به دست افراد ناتوان سپردند و 
افراد توانمند را کنار گذاشتند. حضرت امیرالمومنین )ع( در نهج البلاغه می گویند، 
افراد فاضل، دانشمند و توانمند خانه نشین هستند و افراد کم توان در راس امور 
کشور قرار خواهند گرفت. وقتی افراد ناتوان از عهده کاری برنمی آیند، شرایط 
کشور روز به روز بدتر شده و اعتراض مردم افزایش پیدا خواهد کرد. نمایندگانی 
هم که در حمایت از آقای رییسی شعار داده بودند، چاره ای جز انتقاد و اعتراض 

به وضع موجود ندارند.
خباز در پاســخ به این سوال که مجلس فعلی که از آمدن ابراهیم رییسی به 
انتخابات حمایت کرده بود، یکی از نمایندگانش طرح عدم کفایت سیاســی 
رییس جمهور را کلید زده است گفت: آدم هایی که زود عصبانی می شوند، زود 
هم پشیمان خواهند شد. این موضوع را تجربه کردیم. افرادی هستند که تحقیق 
نکرده فریادی می زنند و بعد که فهمیدند اشتباه بوده فورا معذرت خواهی می کنند. 
مجلس فعلی بدون مطالعه، زود تصمیم گرفت و با گذاشتن اسامی مقدس روی 
کاندیدای ریاست جمهوری از آمدن رییسی به انتخابات حمایت کردند. این کارها 
پوپولیستی و بی منطق بود که امروز در هیچ کجای دنیا مرسوم نیست. وقتی این 
نمایندگان زود جوگیر شدند، امروز می بینند شرایط به اینجا رسیده، دست به طرح 

غیر قابل انتظار عدم کفایت رییس جمهور می زنند.
وی تصریح کرد: نمی خواهم بگویم این کار خوب یا بد است. اما می خواهم 
بگویم تجربه ۴۰ ساله از ابتدای انقلاب این را نشان می دهد که نمایندگان برای 
آنکه در حوزه انتخابیه عرض اندام کنند، به مردم می گویند ما بودیم که چنین 
رییس جمهوری را به شما معرفی کردیم که کشور را گل و بلبل کرده است. 
اما حالا می بینند که این موضوع کاملا برعکس شــده و به قول مولوی » از 
قضا سرکنگبین صفرا فزود«. به همین دلیل در مدت هشت ماهی که از دولت 
گذشته هر یک از کالاها درصد فوق العاده ای رشد قیمت داشته و بر مردم فشار 
وارد کرده اســت ، بنابراین مردم رای خود را پس گرفته، با دولت و نمایندگان 

مخالفت می کنند.

ربیعی: سخنگوی دولت دوازدهم

 آیا کشت قراردادی قیمتها را کنترل می کند؟

رییس سازمان اطلاعات سپاه؛

محمدرضا خباز نماینده ادوار پیشین مجلس:

تفهیم اتهام کذب محض است

برنج ایرانی، به رنج ایرانی تبدیل شد

هیچ اقدامی علیه ایران بی پاسخ نخواهد ماند

خیلی از وزرای رییسی، حداکثر در حد مدیر کل هستند!

رییس انستیتو پاستور ایران درباره شرایط تولید و ذخیره واکسن 
پاســتوکووک، گفت: اکنون نزدیک به سه میلیون دز واکسن 
پاســتوکووک در انبار داریم که در صورت درخواســت وزارت 

بهداشت تحویل داده خواهد شد.
دکتر علیرضا بیگلری در گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین وضعیت واکسن 
پاستوکووک، گفت: واکسن پاستوکووک که مجوزهای مصرف در کودکان و 
بزرگسالان را دارد، بیش از ۱۴ میلیون دز مورد قرارداد بوده که تمام آن تحویل 
شــده است. در عین حال ظرفیت تولید ماهانه چهار تا پنج میلیون دز واکسن 

پاستوکووک و پاستوکووک پلاس را به صورت تجمیعی داریم.
سه میلیون دز واکسن پاستکووک در انبار

وی افزود: باتوجه به درخواست وزارت بهداشت و میزان واکسنی که اعلام نیاز 
می شود، برای تولید واکسن پاستوکووک برنامه ریزی انجام می شود که مطابق 
درخواست برنامه تولید را انجام می دهیم. در حال حاضر غیر از ۱۴ میلیون دزی 
که تحویل داده شــده، حدود ســه میلیون دز واکسن هم در انبار داریم که در 

صورت درخواست وزارت بهداشت تحویل داده خواهد شد.
بیگلری درباره احتمال افزایش ظرفیت تولید باتوجه به نیاز به تزریق دز یادآور 
برای کرونا، گفت: ظرفیت تولید در صورت اعلام وزارت بهداشت افزایش پیدا 

می کند.
واکسن های منحصر به فرد پاستور

دکتر علیرضا بیگلری رییس انســتیتو پاستور ایران گفت: باید توجه کرد که 

هر دو فناوری واکسنی که داریم؛ اعم از پاستوکووک که تولید مشترک با کوبا 
است و پاستوکوواد که بر پایه آدنوویروس است، منحصربه فرد هستند. واکسن 
پاستوکووک که مشترک با کشور کوباست، واکسنی است که برای کودکان با 
ســن بسیار پایین، قابل استفاده است که از این نظر منحصر به فرد است و از 
این بعُد که تنها واکسنی است که برای کووید ساخته شده و چند ظرفیتی است 
هم منحصر به فرد است. زیرا تمام واکسن های دیگری که در دنیا برای کووید 
ساخته شده،  واکسن های تک ظرفیتی بوده و با یک جهش می توانند مقابله کنند، 
اما واکسن پاستوکووک این امکان را دارد که بتوان با آن با جهش های مختلف 
مقابله کرد که از این نظر نسل آینده واکسن های کووید محسوب می شود. این 
واکسن با فناوری بسیار پیشرفته کنژوکاسیونی که دارد، در داخل کشور فراهم 

شده است.  
واکسن »آدنوویروسی« پاستور به کجا رسید؟

دکتر علیرضا بیگلری با اشــاره به آخرین وضعیت انجام مطالعات واکسن 
آدنوویروسی انستیتو پاســتور ایران، گفت: واکسن دوم مان هم به نام واکسن 
پاستوکوواد که بر مبنای ناقل آدنوویروسی است، مانند واکسن های آسترازنکا، 
اسپوتنیک و جانسون اند جانسون آمریکایی و ...، نسل جدیدی از واکسن ها است 
که خوشبختانه برای اولین بار در کشور طراحی اش انجام شد و آزمایش های 

پیش بالینی آن نشان داد که واکسن بسیار موثری است.
 مقاله این واکســن هم در مجله اختصاصی و معتبر Vaccine چاپ شد. 
مســلما اگر نیاز باشد، از این تکنولوژی این واکسن می توان هم برای بیماری 

کووید ۱۹ هم برای سایر بیماری هایی که احتمالا در آینده نیاز به واکسن خواهند 
داشت، استفاده کرد و واکسن آدنوویروسی انستیتو پاستور می تواند یک فناوری 

بسیار قابل استفاده و موثر در داخل کشور تلقی شود.
دکتر علیرضا بیگلری رییس انستیتو پاستور ایران با اشاره به مراحل مطالعاتی 
واکسن آدنوویروسی انستیتو پاستور، گفت: واکسن آدنوویروسی انستیتو پاستور 
هنوز وارد مطالعه بالینی و انسانی نشده است، اما ما پنجمین کشوری هستیم که 

توانستیم در دنیا واکسن آدنو بسازیم.
 ورود واکســن پاستوکوواد به مرحله مطالعه انسانی به نظر کمیته واکسن و 
وزارت بهداشت بستگی دارد، اما مسلما اگر به تاریخ کرونا بازگردیم، می بینیم که 
اولین واکسن هایی که بیرون آمدند شامل واکسن آسترازنکا و اسپوتنیک، واکسن 
آدنوویروسی  بودند. زیرا به ســرعت می توان آن ها را مهندسی کرده و برای 

بیماری مدنظر واکسن ساخت. کشورهای انگلیس و روسیه که این واکسن را 
ساختند، تکنولوژی آن را از قبل در کشورشان داشتند. خوشبختانه این تکنولوژی 
با زحمت بسیار زیاد در داخل کشور ما و در انستیتو پاستور ایران هم فراهم شده 
است. مسلما این واکسن، سرمایه ای بزرگ برای آینده کشور است و در تهدیدات 
آتی، ابزاری داریم که آمادگی آن ایجاد شــده و در بیماری های آتی می توان با 

سرعت بسیار بیشتر واکسن را طراحی کرد.
دکتر علیرضا بیگلری رییس انســتیتو پاستور ایران گفت: می توان گفت که 
پاســتوکووک برای مصرف فعلی برای پیشگیری از بیماری کووید ۱۹، یکی 
از برترین واکسن های دنیا هم برای بزرگسالان و هم برای کودکان است که 
کارایی اش را نشــان داد و نتایج مطالعه مرحله سوم کارآزمایی آن هم در یک 
مجله بسیار معتبر پذیرفته شده که در هفته های آتی چاپ می شود. در عین حال 
واکسن پاستوکوواد یک آینده نگری و وسیله ای برای آتیه کشور بود که برای 

آینده کشور بسیار راهگشا خواهد بود.
دکتر علیرضا بیگلری رییس انستیتو پاستور ایران گفت: واکسن پاستوکوواد فاز 
پیش بالینی و حیوانی خود را طی کرده است. معمولا در مرحله اول پیش بالینی 
از حیواناتی مانند موش، رت، خرگوش، همســتر استفاده می کنیم. اگر کمیته 
واکســن و وزارت بهداشت و وسازمان غذا و دارو صلاح بدانند و مجوز دهند، 
این واکسن وارد کارآزمایی بالینی می شود. واکسن پاستوکوواد را به منظور داشتن 
 ابزار برای واکسن های آتی طراحی کردیم و نتایج آن در فاز حیوانی بسیار خوب 

بوده است.

سه میلیون دز واکسن »پاستوکووک« در انبار 


